



بسم الله الرحمن الرحيم
Sudan University of Science and Technology



College of Graduate Studies

Modelling of the Stresses and Deflection Distribution in Airport Rigid Pavement Using Finite Element Analysis

نمذجة توزيع الاجهادات و الانحراف في الرصف الصلب للمطار بإستخدام
تحليل العنصر المحدد

Thesis Submitted to the department of Highway and Transportation
Engineering, College of Engineering, in Partial Fulfillment of the
requirement for the Degree of Master of Science in Civil Engineering
(Highway and Transportation)

Prepared by:

Mohamed Elhassan Ismael Mohamed Elhassan Ibrahim

Supervisor:

Professor Dr. Abdul Rahman Al-Zubair Mohammed Hamad

April 2019

الرحيم الرحمن الله بسم

وَجَعَلْنَا بَيْنَهُمْ وَبَيْنَ الْقُرَى الَّتِي بَرَكَنَا فِيهَا قُرْبًا ظَاهِرَةً
وَقَدَرْنَا فِيهَا السَّيْرَ سِيرُوا فِيهَا لِيَالٍ وَأَيَّامًا إِمْنِينَ ١٨

العظيم الله صدق

آية (18) (سبأ)

Acknowledgments

First of all, all thanks and appreciations go to Allah for His unlimited blessings and for giving me the strength to complete this study.

Special thanks are extended to my supervisor Prof. Dr. Abdul Rahman Al-zubair for his considerable effort, great help and continuous scientific directing along this study.

Table of Contents

الآية.....	I
الإهداء.....	II
Acknowledgment.....	III
Abstract.....	IV
المستخلص.....	V
Table of Contents.....	VI
List of Tables	VIII
List of Figures.....	IX
Symbols and Abbreviation.....	X

CHAPTER ONE: INTRODUCTION

1.1Introduction.....	1
1.2.1 Problem Statement	1
1.3 Objectives.....	2
1.4 Methodology	2
1.5 Outlines of Thesis.....	3

CHAPTER TWO: BACKGROUND AND LITERATURE REVIEW

2.1 Introduction.....	4
2.2 Rigid Pavements Response Models	4
2.2. 1 Westergaard's Analytical Solution.....	4
2.2.2.2 Improved Models Based on Westergaard's Theory.....	5
2.2.2.3 Finite Element Models.....	6

CHAPTER THREE: METHOD OF ANALYSIS AND DESIGN

3.1Background.....	11
--------------------	----

3.2 Analytical Method.....	11
3.2.1 Closed-Form Formulas.....	11
3.2.2 Influence charts.....	15
3.3 Numerical Methods	17
3.3.1 Basic Introduction.....	17
3.3.3.2The Finite Difference Method.....	17
3.3.3.3The Boundary Element method.....	17
3.3.4 Finite Element Method.....	18
3.3.4.1 Basic Concept.....	18
3.3.4.2 Basic steps in the Finite Element Method.....	18
3.3.4.3Three Dimensional Element.....	20
3.3.4.4 Foundations under Slab Finite	26
3.3.4.6 Slab–Subgrade Contact	27

CHAPTER FOURRESULTS AND DISSCUSION

4.1 Analysis and Design Data.....	29
4.1.1 General description of case study.....	29
4.2 predictions of stress and deflection in J.F kennedy runway pavement using analytical model.....	31

ABSTRACT

This study includes the stress and deflection response analysis of a concrete pavement resting on elastic foundation (spring foundation) subjected to static circular aircraft wheel loads at interior part of airport concrete pavement by using Westergaard's closed form solution. These results were compared with three dimensional finite element (3DFE) modelling of the pavement using ANSYS finite element program. The model was created in static structure analysis in ANSYS. A load of 166.5 ksi having circular contact area of radius of 13.5 in was applied on a plate, foundation for plate is modelled as elastic foundation with modulus of elasticity and Poisson's ratio is 4000000 psi and 0.15 respectively with 8 nodes elements was used to model the rigid pavement with 100 mm mesh size. High stress was observed on runway concrete pavement due to the design aircraft load which is equivalent to 1096.4 psi. The vertical deformation of the runway concrete pavement value due to the aircraft load obtained by ANSYS is 0.083138 in. The comparison shows close agreement of the results of stress and deflection using analytical and finite element analysis. Thus, the study reveals that Finite Element Method is applicable and is a reliable tool for airport concrete pavement analysis.

هذه الدراسة شملت تحليل الاجهادات و الانحراف للrucf الخرساني مستنداً على طبقة تأسيسية مرنّة بإستخدام حمل مركز لعجل الطائرة التصميمية عند منتصف جزء من الرصف الخرساني للمطار بإستخدام طريقة ويسترجرار. هذه النتائج تمت مقارنتها مع () باستخدام برنامج العنصر المحدد DFE3نموذج العنصر المحدد ثلاثي الابعاد (ANSYS). تم تطبيق حمل مقداره 166.5 كيلورطل لكل بوصة مربعة بمساحة احتكاك دائري نصف قطرها 13.5 بوصة، قاعدة البلاطة في النموذج تم اختيارها كأساس مرن بمعامل مرونة و نسبة بويسون تساوي 40000000 رطل لكل بوصة مربعة و 0.15 على التوالي. النموذج المستخدم للrucf الخرساني عنصر من ثمانية العنصر المحدد عقد مقسم لكل 100 بوصة. أقصى اجهاد بإستخدام برنامج ANSYS اعتماداً على حمل الطائرة التصميمي يساوي 1096.4 رطل لكل بوصة مربعة و الانحراف حوالي 0.083138 بوصة. من المقارنة وجدت النتائج متقاربة بين الطرق التحليلية و طريقة العنصر المحدد. الدراسة اثبتت ان طريقة العنصر المحدد مناسبة و كافية لتحليل الرصف الخرساني للمطار.